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  هادي عسگري
زماني ك�ه حت�ي تابوش�كني در فيلم هاي 
س�ينمايي نمي توان�د توجه ها را به س�مت 
يك فيلم جلب كند، داستان بذل و بخشش 
بيلبوردهاي گرانقيمت شهري به يك مستند، 
بيشتر از رونمايي لاكچري كه براي آن گرفته 
بودن�د، خبرس�از ش�د. »س�ريك«، »بهاره 
افشاري«، »اسب سردار آزمون« و »شهرداري 
تهران« مربعي از حاش�يه ساخته اند؛ مربعي 
كه در مركز آن خب�ر بيلبوردهاي 6ميليارد 
تومان�ي ديده مي ش�ود. اگرچه ش�هرداري 
ت�اش مي كند هم�ه چي�ز را ب�ا تكذيب به 
پايان برس�اند ولي ابعاد بيلبوردها بزرگ تر 
از آن اس�ت كه بش�ود آن را ناديده گرفت. 

  هنر و تجربه، متولي جشن تولد 
مراسم رونمايي از مس��تند »سريك« كه هفته 
گذش��ته در ايوان شمس برگزار ش��د، در اصل 
عملكرد دوگانه اي داشت؛ جشن تولد كارگردان 
تازه كار و رونمايي از مس��تند كه در اين بین با 
طنین صداي آهنگ »تول��دت مبارك« همراه 
بود. خواننده، بازيگر، ورزش��كار و البته مديران 
ش��هرداري تهران، هم��ه جمع ش��ده بودند تا 
رونمايي از »سريك« را جشن بگیرند. »سريك« 
نام اسب سردار آزمون بازيگر س��ابق تیم ملي 
فوتبال اس��ت كه گويا چن��دان پرونده جالبي 
هم از نظر ورزشي ندارد. يك ورزشي نويس در 
كانالش يادآور شده است كه با اعلام فدراسیون 
سواركاري اين اس��ب به دلیل دوبار دوپینگ از 

مسابقات محروم شده است. 
اينكه اولین تجربه كارگرداني مس��تند از سوي 
يك بازيگر درجه 2 سینما مي تواند دلیلي براي 
ديده شدن آن در گروه هنر و تجربه باشد را بايد 
در نظر گرفت. در حالي كه پیش از اين »هنر و 
تجربه« مستند »آتلان« كه حول محور داستان 
يك اسب مسابقه مي گذش��ت را اكران كرده و 
مي شود از آن به عنوان كاري قابل دفاع نام برد، 
حداقل در مراس��م رونمايي از »سريك« نشان 
داد كه اين گروه تا چه حد مي تواند تحت تأثیر 
نام سلبريتي ها قرار بگیرد و وظیفه اش را در حد 

مديريت جشن تولد پايین بیاورد. 
  سريك، اسب سردار 

 مهر ماه سال گذش��ته، خبر آغاز فیلمبرداري 
مستند »سريك« اولین تجربه كارگرداني بهاره 

افشاري منتشر شد.
 افشاري در يادداش��تي كه به مناسبت ساخت 

مستند س��ريك منتش��ر كرد، يادآور شده بود 
به غیر از بازيگ��ري، نقاش��ي و طراحي صحنه 
هم ك��رده و هیچ گاه حتي به اي��ن موضوع هم 
نمي انديشیده كه روزي بر صندلي كارگرداني 
تكیه بزند. افشاري گفته اس��ت دغدغه هايش 
وي را به س��مت كارگرداني برده اس��ت. حالا 
اينكه چرا از بین اين دغدغه ها بايد سراغ اسب 
سردار آزمون رفت، موضوعي است كه افشاري 
درباره آن توضیح��ي نداده اما در ش��بكه هاي 
اجتماعي بازار شايعه ها داغ اس��ت. افشاري از 
جمله بازيگراني بود كه در جريان مسابقات جام 
جهاني به روس��یه رفت و آخرين سكانس هاي 
مستند »سريك« را در آنجا فیلمبرداري كرد. 

س��ايت ورزش3، در نق��دي ك��ه بر مس��تند 
»سريك« منتشر كرده است، مي نويسد: آنچه 
از همان ابتدا تكلیف مخاطب را با فیلم مشخص 
مي كند حضور س��ردار آزمون اس��ت و نش��ان 
مي دهد فیلم از زاويه اي به موضوع نگاه مي كند 
كه به موضع آزمون نزديك تر است. با اين وصف 
فیلم نمي تواند شكل يك گزارش ژورنالیستي و 
كنكاش گر را به خود بگیرد بلكه بیشتر درصدد 
اثبات بي گناهي اس��ب اس��ت. چنین ذهنیتي 
باعث شده كه اسب راوي داستان شود و خب در 
چنین فیلمي نمي توان انتظار داشت كه اسبي 
صاحب خودش را به گناه��كاري متهم كند. با 
تمام اين اوصاف »سريك« به عنوان يك مستند 
ورزشي فیلمي نیس��ت كه بتوان براي تماشاي 
آن بلیت خريد و به س��ینما رفت و شايد بیشتر 
يك قدم براي سازنده اش به سوي تجارب بهتر 

و قوي تر باشد. 
  بيلبورد ها مي آيند 

فیلمي كه گفته مي ش��ود صرفاً قدم اولیه يك 
بازيگر در مس��یر كارگردان ش��دن اس��ت، در 
مراسمی ويژه رونمايي مي ش��ود؛ مراسمي كه 
همزمان است با تولد كارگردان و همان طور كه 
در ويدئوهاي منتشر شده از آن ديده مي شود، 

يكي از مديران ش��هرداري تهران در آن وعده 
اعطاي »بیلبورد« هاي تبلیغات��ي به اين فیلم 
مي دهد. در صحنه بذل و بخش��ش كه فیلم آن 
در فضاي مجازي منتشر ش��ده »مجري پشت 
تريب��ون مي گويد ك��ه محمدصادق حس��ني 
2٠بیلبورد تبلیغاتي را به مناس��بت تولد بهاره 
افشاري به او هديه داده است. برآورد سرانگشتي 
اين هديه آقاي حسني سر به فلك نمي كشد اما 

دست  كم 6میلیارد تومان است و ناقابل.«
اين روزنامه يادآور ش��ده اس��ت كه شهرداري 
پیش از اين براي تبلیغ تئات��ر، بیلبورد رايگان 
مي داده است اما اكنون براي تبلیغ فیلم و تئاتر 
از هنرمندان پول دريافت مي كند. اين حساب 
ادعاهاي بعدي مديران شهرداري درباره حمايت 
از مستند، زير سؤال مي رود. سرپرست سازمان 
ورزش شهرداري تهران كه سخنان خودش را 
در مراسم رونمايي از مستند »سريك« تكذيب 
كرده است! در مصاحبه اي مي گويد: قرار شد از 
آقاي سردار آزمون به عنوان يك چهره ارزشي 
و ورزش��ي حمايت ش��ود. ما براي اكران فیلم 
س��ريك به كارگرداني خانم بهاره افشاري كه 
سردار آزمون بازيگر آن اس��ت، سالني را تهیه 
كرديم تا افتتاحیه اكران در آنجا برگزار ش��ود. 
در اين بین با توجه به اينك��ه رويكرد اين فیلم 
يك رويكرد كاملًا ورزشي است و احترام به مرام 
ورزشي و حمايت از ورزشكاران مدنظر ماست 
تا خداي نك��رده قهرمانان ما آس��یب روحي و 
اجتماعي نبینند و مردم از اين استقبال كنند، 
از ما درخواست كردند كه براي تبلیغات فیلم به 

آنها كمك كنیم. 
اما چرا بايد ب��راي اينكه به س��ردار آزمون كه 
اعتراف ك��رده بدترين بازيگر فیلم »س��ريك« 
اس��ت، دچار آس��یب روحي و اجتماعي نشود، 
به بهاره افش��اري هديه تولد داده شود؟ ادعاي 
حسني درباره اينكه از ش��هرداري درخواست 
ش��ده تا به اك��ران »س��ريك« كم��ك كند، با 
تكذيبیه بهاره افش��اري همراه ش��ده است. او 
با انتشار يادداش��تي انصراف خود را از گرفتن 
بیلبوردهاي هديه اعلام كرده و تصريح مي كند 
درخواستي براي گرفتن آن بیلبوردها نداشته 

است. 
حال س��ؤال اين اس��ت كه چرا بايد شهرداري 
تهران كه از بیلبوردهاي فرهنگي تبلیغ فیلم و 
تئاتر پول دريافت مي كند، فقط نسبت به مستند 
»سريك« بذل و بخشش كند؟ ديگر هنرمنداني 
كه سال هاست فعالیت هنري دارند و حتي عمر 
فعالیت ش��ان بیش از س��ن بهاره افشاري است 
نمي توانند از اين پوش��ش حمايت��ي برخوردار 
شوند، اما يك بازيگر درجه 2 و تازه وارد به دنیاي 
كارگرداني چنین ويژه مورد توجه قرار مي گیرد؟ 
اينها تنها بخشي از س��ؤال هايي بود كه نسبت 
به رفتار عجیب ش��هرداري تهران در قبال يك 

مستند »هنر و تجربه« اي بیان شده است. 
رفتارهاي دوگانه مجموعه هايي مانند شهرداري 
ته��ران در قب��ال هن��ر حرف��ه اي و رفتارهاي 
س��لبريتي ها نش��ان مي دهد، مانند بسیاري از 
مديران حوزه فرهن��گ و هنر كه نمي توانند در 
مقابل س��لبريتي زدگي مقاوم��ت كنند، باعث 
ايجاد تبعیض در حمايت ه��ا و به كژراهه رفتن 

فعالیت هاي هنري مي شود. 

سؤال اين اس��ت كه چرا بايد شهرداري 
ته��ران ك��ه از بيلبورده��اي فرهنگ��ي 
تبليغ فيلم و تئاتر پول دريافت مي كند، 
فقط نس��بت به مستند »س��ريك« بذل 
و بخش��ش كند؟ ديگ��ر هنرمنداني كه 
سال هاس��ت فعاليت هنري دارند از اين 
پوش��ش حمايتي برخوردار نمی شوند

فرزند سيدضياءالدين دري مطرح شد:
حال كارگردان »كلاه پهلوي« مساعد است

فرزند س�يدضياءالدين دري درباره آخرين وضعيت كسالت 
پدرش كه منجر به بستري شدن در بيمارستان شده به اين اشاره 
كرد كه معالجه استاد همچنان در حال انجام است و ايشان در 
بيمارستان به سر مي برند و خوشبختانه حالشان مساعد است. 
نويد دري در گفت وگويي كوتاه با خبرن��گار روزنامه جوان گفت: 
در چند روز اخیر برخي از مسئولان محبت داشتند و جوياي حال 
پدر بودند ولي هنوز به طور كامل بهبودي براي پدر حاصل نشده و 

درمان ايشان در بیمارستان ادامه دارد. 
سیدضیاءالدين دري كارگردان س��ريال هاي پرمخاطبي چون 
كیف انگلیسي و كلاه پهلوي هفته پیش به دلیل عارضه كبدي 
در بیمارس��تان بستري ش��د. ضیاء الدين دري س��ال پیش در 
مصاحبه اي تفصیلي ب��ا روزنامه جوان به برخ��ي بي مهري ها و 
فشارها حین و پس از ساخت س��ريال كلاه پهلوي اشاره كرده 
بود. اين فیلمس��از پس از س��اخت كلاه پهلوي امكان س��اخت 
اثري تازه را نداش��ته است. ساخت يك فیلم س��ینمايي درباره 
دفاع تنگس��تاني ها در مقابل ي��ورش بیگانگان ب��ا همكاري و 
مشاركت كشور هندوس��تان با محوريت مس��ئله خلیج فارس 
يكي از دغدغه هايي بوده كه دري براي ساخت آن طي سال هاي 
اخیر تلاش كرده اما متأس��فانه به نتیجه نرسیده است. روزنامه 
جوان براي اين فیلمساز متعهد از خداوند متعال طلب سلامتي 

و عافیت دارد. 
........................................................................................................

در آستانه مياد حضرت معصومه)س(
»دختر ماه« منتشر شد

در آس�تانه ولادت حض�رت فاطمه معصوم�ه)س( »دختر 
م�اه« در انتش�ارات مدرس�ه منتش�ر و روانه بازار ش�د. 
به گزارش فارس، »دختر ماه« از مجموعه داستان هاي ريحانه 
اس��ت كه به قلم س��ارا عرفاني منتشر ش��د. اين كتاب روايتي 
داستاني از زندگي حضرت معصومه)س( است كه در 18 فصل 
چاپ و راهي باز نشر شده است. در اين فصل ها زندگینامه اين 
بانوي بزرگوار از بدو تولد تا مهاجرت و شهادت روايت مي شود. 
داس��تان پردازي از اخ��لاق، خصلت ه��ا و رفتاره��اي حضرت 
معصومه)س( بدون اينكه به داستان لطمه بزند از ويژگي هاي بارز 
اين كتاب است. بنابراين گزارش »ريحانه« عنوان مجموعه اي 
اس��ت كه مي كوش��د از فراز ابرهاي گذران زمان، نگاهي نو به 
زندگي زنان نامدار اسلام داشته باشد. كتاب »دختر ماه« از امروز 

در 12٠صفحه برای مخاطبان عرضه مي شود. 
........................................................................................................
فقط20هزار نفر در ايران حافظ كل قرآن هستند

مع�اون هماهنگ�ي و نظ�ارت ش�وراي توس�عه فرهن�گ 
قرآن�ي ب�ا انتق�اد از ك�م كاري ش�ماري از دس�تگاه هاي 
مرتب�ط طرح مل�ي حفظ ق�رآن كري�م تصريح ك�رد: امروز 
در خوش�بينانه ترين آم�ار فقط20ه�زار حاف�ظ كل داريم. 
به گزارش ايرنا، محمد انجم ش��عاع ديروز در نشست تشريح روند 
كارها و فعالیت هاي انجام گرفته توس��ط اين ش��ورا و همچنین 
ديگر دستگاه هاي مرتبط با طرح ملي حفظ قرآن كريم، با تأكید 
بر هم  افزايي دستگاه هاي مختلف در زمینه تربیت حافظان قرآن 
كريم، اظهار داشت: در حوزه اس��تعداد هاي درخشان قرآني هم 
شوراي عالي قرآن، سازمان تبلیغات اس��لامي، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اس��لامي و آموزش و پرورش طرح هايي دارند كه ضروري 

است در اين زمینه هماهنگي هاي لازم انجام شود. 
دبیر طرح مل��ي حفظ قرآن كريم در ادام��ه از ثبت يك میلیون و 
12هزاركدملي در سامانه حفظ قرآن خبر داد و افزود: در سامانه 
مربوطه از اين تعداد حافظ قرآن ثبت ش��ده بی��ش از6٠ درصد 
حافظ نیم جزء هس��تند. انجم ش��عاع در ادامه س��خنان خود به 
تربیت 1٠میلیون حافظ كل به عنوان افق ترس��یم شده تا سال 
1414 اشاره كرد و گفت: در س��ند طرح ملي حافظ قرآن، حافظ 
كل يا حافظ بخش زيادي از قرآن تعريف شده كه شامل 2٠ جزء 
به بالاست، از اين رو برنامه ريزي ما تربیت 1٠میلیون حافظ كل 
قرآن تا اين سال اس��ت. وي درباره شمار حافظان كل قرآن هم با 
ارائه آماري از حافظان كل قرآن در كشورهاي لیبي، عربستان و 
تركیه تصريح كرد: درخوشبینانه ترين آمار در كشور فقط2٠هزار 
حافظ كل قرآن داريم كه فاصله آن با1٠میلیون خیلي زياد است 
در حالي كه حافظان برخي كشورها مانند تركیه تا 22٠هزار نفر 

هم پیش رفته است.

مديراني كه به جاي مديريت فرهنگ، مديريت مي شوند

 پرش اسب جوزدگي 
از روي بيلبوردهاي ميلياردي 

»خاطرات سفير« نوشته نيلوفر شادمهري از جمله كتاب هاي 
پرفروش انتش�ارات س�وره مهر در ماه هاي گذش�ته است. 
تاكنون ۸0ه�زار نس�خه از اين اثر ب�ه فروش رفته اس�ت. 
»خاطرات س��فیر« دربردارنده خاطرات دانش��جويی ايراني در 
فرانسه است كه بخشي از چالش هاي حضور يك زن مسلمان در 
جامعه غربي را روايت مي كند. اين اثر كه به قلم نیلوفر شادمهري 
نوشته شده، طي  ماه هاي گذش��ته و پس از توصیه رهبر معظم 
انقلاب به خواندن اي��ن اثر، از جمله آثار پرمخاطب انتش��ارات 
سوره مهر معرفي شده اس��ت. تاكنون 32 چاپ از اين اثر روانه 

بازار كتاب شده است. 
ش��ادمهري در دوران دانشجويي يادداش��ت هاي كوتاهي را در 
وبلاگي به نام »سفیر« از تجربیاتش منتشر مي كرد كه بازخورد 
خوبي داش��ت. به گفته او گاه حتي در برخي از پس��ت ها، 5٠٠ 
كامنت از تشويق تا تحقیر نوشته و منتشر مي شد. برداشت هاي 
نادرست فرانسوي ها و حتي مسلمانان اين كشور از ايران و اسلام 
انگیزه مطالعه و بحث در اين زمینه را در ش��ادمهري ايجاد كرد 
چراكه او به اين نتیجه رسیده بود كه بیش از آنكه او را به عنوان 
يك دانشجو ببینند، به عنوان »ايران« مي بینند كه بايد پاسخگو 
باشد. او حالا ديگر سفیر ايران شده بود. »از وقتي به خاطر دارم 
بحث كرده ام! نه اينكه خودم بحث راه بین��دازم كه اگر من هم 
نمي خواستم بروم طرف بحث، بحث مي آمد طرف من! و اينچنین 
شد كه نوعي زندگي مسالمت آمیز بین من و بحث كردن شكل 
گرفت و هنوز ادام��ه دارد. ياد گرفته ام و اعتق��اد دارم »مذهب 
بدون موضع«، به غايت درست و مستقیم كه برود، به تركستان 
مي رسد. نمي شود به مفاهیمي چون »حق« و »باطل« باور داشته 

باشي و به پیرامون خودت بي اعتنا بماني. صدالبته آنچه از انواع 
مسلمان ها ديدم نیز قلم در تأيید اين جمله مي زد. پايم كه رسید 
به فرانسه، با اولین رفتارها و سؤال هايي كه درباره حجابم مي شد 
و به خصوص درباره وضعیت و ش��رايط ايران، متوجه شدم آنجا 
كسي من را نمي بیند. آن  كه آنها مي ديدند و با او سر صحبت را باز 
مي كردند يك مسلمان ايراني بود، نه نیلوفر شادمهري. آنها چیز 
زيادي از ايران نمي دانستند. اگر بخواهم دقیق تر بگويم، شناختي 
كه از ايران داشتند فاصله زيادي حتي با واقعیت داشت، چه رسد 
به حقیقت و من شدم »ايران«! من بايد پاسخگوي همه نقاط قوت 
و ضعف ايران مي بودم. انگار من مسئول همه شرايط و وقايع بودم. 

چاره اي نبود و البته از اين ناچاري ناراضي هم نبودم.«
اين كتاب در سال 96 و با دو طرح جلد متفاوت منتشر شده است؛ 
يكبار توسط انتشارات كجاوه سخن سوره  مهر در ابتداي سال 96 

و ديگري در پايیز 96 توسط انتشارات سوره مهر. 
رهبر انقلاب چندي پیش در جريان يكي از ديدارها گفتند: كتاب 

خاطرات سفیر را توصیه كنید كه خانم هايتان بخوانند. 

»خاطرات سفير« از مرز ۸0هزار نسخه گذشت

رسانه ملي و فهم بهتر از اقوام ايراني 
  مصطفی شاه كرمی

اين روزها همه متوجه حس��اس بودن شرايط و آمادگي فضا 
براي تبديل كوچك ترين مشكلات به بحران هستند. موضوع 
اقوام نیز از جمله مواردي اس��ت كه خیل��ي راحت مي تواند 
زمینه ساز شكاف و بحران و دلخوري جمعي هموطنان شود. 
با نگاهي به اقدامات مثبت و چالش س��از ياد ش��ده، بايد ديد 
مديران رسانه ملي تا چه حد آمادگي دارند با ضوابط و اعمال 
نظارت هاي جدي بر روند برنامه سازي ها، نه تنها مانع از تكرار 
اشتباهات و اقدامات دردسرساز شوند بلكه زمینه ساز وحدت و 

همبستگي و تقلیل چالش هاي ديگر شوند. 
وقتي مردم خرمش��هر به خاطر نداش��تن آب آش��امیدني به 
خیابان ها آمدند، صداوسیما با پخش چندين باره كلیپ عربي 
متفاوت مهدي يراحي تلاش كرد آبي بر آتش بي آبي باشد، اين 
رويكرد اگر به جاي موسمي بودن، راهبردي و متوازن باشد، آثار 
زيادي دارد. ايران رنگین كمان اقوام است و اگر كمي هوشمندانه 

عمل كنیم حضور آنان فرصت است، نه تهديد. 
دو دهه پیش يكي از نخستین سريال هاي پربیننده تلويزيوني 
كه لهجه مشخصي بر آن غالب شد، »قصه هاي مجید« ساخته 
كیومرث پوراحمد بود كه بر پايه كتابي با همین نام از هوشنگ 
مرادي كرماني ساخته ش��ده بود. اين سريال در اواخر دهه 6٠ 
و اوايل دهه 7٠ از شبكه اول س��یما پخش شد. مجید با بازي 
زيباي خود، نوايي دل انگیز از لهجه يك پس��ربچه اصفهاني را 
در ذهن مردم ايران به يادگار گذاش��ت يا به عنوان مثال يكي 
از محبوب ترين س��ريال هاي تاري��خ تلويزيون با ن��ام »روزي 
روزگاري« توس��ط امرالله احمدجو در اوايل دهه 7٠ ساخته و 
پخش شد. بعضي از ديالوگ هاي اين سريال بعد از سال ها هنوز 
هم استفاده مي ش��ود؛ ديالوگ هايي كه لهجه و زبان متفاوتي 
دارد. احمدجو درباره نقش لهجه ها گفته بود: »لهجه ها بسیار 
دلنشین و زيبا هستند و بايد به اين نكته توجه كنیم كه مورد 
سوءاستفاده برخي از مردم قرار نگیرد. در روزي روزگاري من 
از يك لهجه و قوم استفاده نكردم، اما از شیوه ديگري استفاده 
كردم. در اين سريال هفت برادر نماينده هفت قوم ايراني بودند. 
پوشش لباس هايشان و لهجه هاي تركیبي هر كدام آنها مختص 

يك شهر بود.«
اما برنامه خندوانه نیز اين روزها توانسته با برخي حركت هاي 
مثبت در اين زمینه نقش آفريني كند. خندوانه با ش��خصیت 
عروس��كي خود به نام جناب خان كه توانايي ح��رف زدن به 
لهجه ها، گويش ها و زبان هاي مختلف ايران را دارد و با فرهنگ و 

شعرهاي آنها آشناست، حركت مثبتي را رقم زده است. 
نمونه اخیر ن��گاه مثبت تلويزيون ب��ه اقوام ريش��ه دار ايراني 
مجدداً در برنامه خندوانه نمود پیدا كرد. در شبي كه علیرضا 

بیرانوند، سعید عزت اللهي و میلاد محمدي- بازيكنان تیم ملي 
كشورمان- مهمانان برنامه »خندوانه« بودند جناب خان يك 
دست لباس لرُي را به علیرضا بیرانوند هديه داد. دروازه بان تیم 
ملي كه فرزند قوم لرُ است نیز لباسي كه به او هديه داده شده بود 
را پوشید و گفت: خیلي دوست داشتم با لباس لرُي در يك برنامه 
تلويزيوني حاضر شوم. وي در ادامه خاطر نشان مي كند: بعد از 
قهرماني تیم پرسپولیس تصمیم گرفتم با لباس لرُي جايزه اين 
قهرماني را دريافت كنم اما اسپانسر برنامه، اين اجازه را به من 
نداد. من افتخار مي كنم كه لرُ هستم. دروازه بان تیم ملي فوتبال 
كشورمان در همین برنامه از رامبد جوان درخواست كرد اگر 

دوست دارد يك برنامه را با لباس لرُي اجرا كند. 
همچنین حضور تعدادي از اهل سنت سیستان و بلوچستان در 
برنامه خندوانه در سال 94 و نیز در شهريور سال 95 كه خندوانه 
میزبان  مهماناني از كردها بود، نمونه موفقي از ايجاد اتحاد بین 

مذاهب مختلف بوده است. 
سريال پايتخت نیز كه ابتدا با مقاومت ها و اعتراضاتي از سوي 
مازندراني ها مواجه بود، حالا بعد از پخش پنج فصل خود، يكي 
از محبوب ترين و موفق ترين آثاري اس��ت كه در قالب طنز، به 

زبان يكي از اقوام كشور سخن گفته مي شود. 
پخش موسیقي هاي محلي از شبكه هاي مختلف تلويزيوني و 
همچنین شبكه راديويي آوا با پخش فولكلورهاي زيبا، بخشي 
از اين موفقیت ها هستند كه مي تواند بیانگر رويكرد مثبت در 

مواجهه رسانه ملي با رنگارنگي اقوام باشد. 
هر چند همه عملكرد صداوس��یما در اين سال ها به اين موارد 
ختم نمي شود و مواردي هم بوده كه به دلیل كم دقتي برخي 
برنامه سازان و تغافل مديران برنامه هايي از شبكه هاي مختلف 
صداوسیما پخش ش��ده كه باعث بروز برخي حساسیت هاي 
قومي و زباني شده اس��ت اما رويكرد مثبت برنامه هايي مانند 
خندوانه پالس هاي مثبتي را از اصلاح برخي تنگ نظري هاي 
 بلا وج��ه در م��ورد اق��وام متن��وع كش��ورمان ب��ه مخاطبان

 مخابره مي كند. 

    خبر

حكمت13
چ��ون نش��انه های نعم��ت 

پروردگار آشكار شد، با
ناسپاس��ی نعمت ها را از خود 

دور نسازيد. 

در گعده فيلمسازان جوان مطرح شد

»من و مرتضي« پاسخ به شائبه ها درباره مدافعان حرم است

  فرزين ماندگار
كارگردان مس�تند »من و مرتضي« گفت: با شبهه هايي كه در 
بحث هاي مدافعان ح�رم و فاطميون مبني بر پ�ول گرفتن در 
برابر اعزام به س�وريه و عراق ايجاد شده بود به دنبال اين بودم 
چگونه مي توانم با س�اخت يك كار جواب اين مطالب را بدهم. 
هفدهمین گعده هفتگي فیلمسازان جوان سینماي انقلاب به همت 
دبیرخانه جشنواره مردمي فیلم عمار با نقد و بررسي مستند »من 
و مرتضي« به كارگرداني حمید ش��عباني صمغ آبادي در حسینیه 

هنر برگزار شد. 
حمید شعباني صمغ آبادي كارگردان مستند »من و مرتضي« در اين 
نشست گفت: با دوستان خود در بنیاد شهید و امور ايثارگران و سپاه 
هم صحبت كردم زيرا مي خواستم از ديد آنها سوژه هايي كه قابلیت 
كاركردن دارند را به من معرفي كنند. در اين میان س��وژه ش��هید 
خدادادي به نظرم موضوع خوبي آمد. قبل از اينكه سر فیلمبرداري 
بروم با خانواده او صحبت كردم. آنها به ديدار حضرت آقا رفتند كه 

بعداً فیلم هاي آن را هم تهیه كردم و در نهايت چنین شد كه به سمت 
ساخت اين مستند رفتم. 

نعمت الله سعیدي كه به عنوان كارشناس در اين برنامه حضور داشت 
در سخنان خود با بیان اينكه »من و مرتضي« كار درجه يكي است، 
گفت: صحبت هاي خود را با طرح اين سؤال آغاز مي كنم كه موضوع 
مقاومت و سوريه چه سهمي در ديپلماسي خارجي، سیاست خارجي 
و سیاست داخلي ما دارد و حتي چه سهمي در درگیري ما در پرونده 
برجام دارد؟ هر فرد منصفي با مقدار اطلاعات سیاسي كه مي داند 
متوجه است كه موضوع مقاومت و سوريه براي ما خیلي مهم است و 
يكي از بزنگاه هاي اصلي انقلاب و جمهوري اسلامي است. ديپلماسي 
خارجي، دستگاه سیاس��ي و حتي انقلاب ما هم خیلي درگیر اين 

ماجراست اما ما در بخش رسانه اي اين حوزه عقب هستیم. 
وي اضافه كرد: اين كمبود و عقب ماندگي كار رسانه اي موجب شده 
است كه در بسیاري از مواقع متأسفانه نقش دفاعي را بازي كنیم. در 
صورتي كه اگر رسانه ها درست عمل مي كردند ما در قضیه سوريه 
از مخالفان طلبكار بوديم و نقش مهاج��م و حمله كننده به آنها را 
داشتیم. همانگونه كه همه مي دانند هزاران نوع كار مي توان ساخت 
اما زماني كه يك كارگردان در اولويت بندي هاي خود صرف اينكه 

مي آيد و چنین كاري را انتخاب مي كند بايد تحسین شود. 
وي اظهار داشت: اگر بخواهم به جنبه مثبت، ساختار و تكنیك آن 
بپردازم بايد به اين نكته اشاره كنم كه اگر شما صداي اين مستند 
را ببنديد و فقط تصوير را ببینید، كار بسیار جالب و ديدني است. از 
طرف ديگر هم اگر تصوير را نبینید و همانند نمايشنامه هاي راديويي 

صداي آن را فقط گوش كنید باز هم قابلیت هايي دارد. 

    کتاب

تازه ترين اثر روايت فتح رونمايي شد
»فهيمه« بنيانگذار دانشنامه تشيع

»فهيمه« با موض�وع زندگي 
محب�ي  فهيم�ه  مرحوم�ه 
در ح�وزه عل�وم اس�امي 
دانش�گاهيان رونمايي شد. 
»فهیمه« زندگینامه داس��تاني 
مرحومه فهیمه محب��ي )مدير 
دانشنامه تش��یع، همسر شهید 
رضا محبي از مؤسسان هوانیروز 

و مادر ش��هید س��عید محبي(، تازه ترين اثر انتش��ارات روايت فتح، ب��ا حضور دكتر 
خرمشاهي، محمد خاني قائم مقام انتش��ارات روايت فتح، فرزندان مرحومه محبي، 
نفیسه ثبات نويس��نده كتاب و جمعي از دانشجويان نخبه كش��وري در حوزه علوم 

اسلامي دانشگاهیان رونمايي شد. 
در اين مراسم، دكتر خرمشاهي كه در نش��ر دانشنامه تشیع همكاري نزديكي با وي 
داشت، به سخنراني پرداخت و نحوه زندگي و مجاهدت هاي مرحومه محبي را به شهدا 
تشبیه و قطعه شعري كه خود سروده را به »مرحومه محبي« و »شهید سعید محبي« 

فرزند وي تقديم كرد. 
پس از دكتر خرمشاهي، دختر مرحومه محبي ضمن قدرداني از مسئولان انتشارات 
روايت فتح در اهتم��ام ورزيدن در انتش��ار اين كتاب، به بیان خاط��ره اي از مادرش 
پرداخت. در ادامه » نفیسه ثبات« نويسنده اثر، از نحوه آش��نايي با سوژه و برخي از 

فراز هاي زندگي مرحومه محبي گفت. 
در انتهاي مراس��م، كتاب »فهیمه« توس��ط اس��اتید و مهمانان حاضر در برنامه 

رونمايي شد. 


